

الجمعية العامة الـ148 للاتحاد البرلماني الدولي



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

جنيف، 23-27 آذار/مارس 2024

اللجنة الدائمة

للمدعمراطية وحقوق الإنسان

C-III/148/A.1

30 تشرين الثاني/نوفمبر 2023

جدول الأعمال المؤقت

1. إقرار جدول الأعمال

2. الموافقة على المحاضر الموجزة للدورة التي عقدتها اللجنة خلال الجمعية العامة الـ147 للاتحاد البرلماني الدولي في لواندا (تشرين الأول/أكتوبر 2023)

3. مناقشة تحضيرية حول القرار القادم للجنة الدائمة: أثر الذكاء الاصطناعي على الديمقراطية، وحقوق الإنسان، وسيادة القانون

في حين أن الذكاء الاصطناعي يمثل فوائد محتملة للبشرية والتنمية، فإن التطورات الرئيسية الأخيرة في الذكاء الاصطناعي وتطبيقه السريع عبر المجالات السياسية والاقتصادية والاجتماعية تشكل أيضاً مخاطر فورية على الديمقراطية وحقوق الإنسان وسيادة القانون التي يجب أن يعالجها المشرعون على وجه السرعة في جميع أنحاء العالم.

وستتيح المناقشة التحضيرية فرصة لجميع البرلمانات الأعضاء للإعراب عن رأيها بشأن المسائل التي ستدرج في القرار. وستساعد هذه المساهمات المقررين المشاركين في صياغة القرار، الذي سيجري بحثه ووضع في صيغته النهائية في الجمعية العامة الـ149 للاتحاد البرلماني الدولي في تشرين الأول/أكتوبر 2024.

4. ورشة عمل للبرلمانيين حول الذكاء الاصطناعي

عبر استخدام نهج عملي، إن ورشة العمل مصممة لمساعدة البرلمانيين على بناء معرفتهم بالجوانب الرئيسية للذكاء الاصطناعي.



5. مناقشة حول الإجراءات المستدامة لتحسين ظروف حياة الأشخاص ذوي الإعاقة، بما في ذلك فرصهم في التعليم وفرص العمل

في جميع البلدان، لا يزال الأشخاص ذوو الإعاقة يواجهون عقبات في ما يتعلق بالحصول على التعليم والعمل. ستناقش المناقشة هذه التحديات، وستبادل الممارسات الجيدة التي يمكن أن تحسن ظروف حياة الأشخاص ذوي الإعاقة.

6. انتخابات مكتب اللجنة الدائمة

ستقوم اللجنة بملاء الشواغر الحالية في المكتب استناداً إلى المقترحات الواردة من المجموعات الجيوسياسية.

7. ما يستجد من أعمال





Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

148th IPU Assembly

Geneva, 23–27 March 2024

Standing Committee on
Democracy and Human Rights

C-III/148/A.1
30 November 2023

Provisional agenda

1. **Adoption of the agenda**
2. **Approval of the summary record of the Committee's session held at the 147th IPU Assembly in Luanda (October 2023)**
3. **Preparatory debate on the next resolution of the Standing Committee: *The impact of artificial intelligence on democracy, human rights and the rule of law***

While artificial intelligence (AI) presents potential benefits to humanity and development, recent major advances in AI and its rapid application across political, economic and social spheres also present immediate risks to democracy, human rights and the rule of law that must be urgently addressed by legislators around the world.

The preparatory debate will provide an opportunity for all Member Parliaments to express their opinion on the issues to be included in the resolution. The contributions will assist the co-Rapporteurs in drafting the resolution, which will be examined and finalized at the 149th IPU Assembly in October 2024.

4. **Workshop for parliamentarians on artificial intelligence**
Using a practical, hands-on approach, the workshop is designed to help parliamentarians build their knowledge of key aspects of AI.
5. **Debate on *Sustainable actions to improve the life conditions of people with disabilities, including their chances for education and work opportunities***

In all countries, people with disabilities continue to face barriers with regard to access to education and work. The debate will discuss these challenges and share good practices that can improve the life conditions of people with disabilities.

6. **Elections to the Bureau of the Standing Committee**
The Committee will fill the current vacancies on the Bureau based on proposals received from the geopolitical groups.
7. **Any other business**

E

#IPU148